
DE SECRETARISSEN-GENERAAL ZWIJGEN

zijn en zó algemeen onder de bevolking verbreid, dat wij ons niet gerechtigd
achten daarover te zwijgen' - méér stond niet in de tekst die dus eigenlijk
slechtseen mededeling aan de bezetter was, zij het dat deze moest aannemen
dat ook de ondertekenaars vervuld waren van de door hen gememoreerde
'diepe ontsteltenis en verontwaardiging'.
Op 2S mei deed Spitzen zijn concept aan Frederiks, Hirschfeld, Six en

Verwey toekomen - ook aan van Dam. Van Dam weigerde medewerking,
schriftelijk. Van de vier overigen ondervond Spitzen evenmin steun, 'in
ieder geval was men', aldus later mr. C. J. M. Schaepman, secretaris van het
college van secretarissen-generaal, 'van mening dat de conceptbrief van
mr. Spitzen omwerking behoefde, een geliefkoosd middel om een niet
opportuun voorstel te torpederen ... Ik heb er sindsdien nooit meer van
horen reppen.'!

*

Wie alseersten gesteriliseerdzouden worden, stond nu vast: de een-en-vijftig
gemengd-gehuwden die zich van de ryde mei af in de Joodse Invalide te
Amsterdam bevonden. Daarmee waren voor de bezetter nog niet alle
problemen opgelost. Waar en door wie zouden de operaties uitgevoerd
worden? De normale Nederlandse ziekenhuizen kon men daarbij niet
inschakelen (daar zou een storm van protesten rijzen) - de simpelste oplossing
was indien men gebruik kon maken van de installaties en het personeel van
twee Joodse ziekenhuizen in Amsterdam die nog in gebruik waren: de
Centraal-Israëlietische Ziekenverpleging en het Portugees-Israëlietisch
Ziekenhuis. Voorzien werd dat de houding van de Joodse Raad van veel
invloed kon zijn op de bereidheid tot medewerking der personelen.
Kort na de ryde mei werden Cohen en Asscher bij Aus der Fünten ge-

roepen. Deze deelde hun mee dat alle gemengd-gehuwde Joden die kinderen
hadden, tussen sterilisatie of deportatie zouden moeten kiezen. Voorzover
zij zich nog in vrijheid bevonden, zouden zij een oproep ontvangen om zich
voor de operatie te komen aanmelden; een-en-vijftig die zich al bereid
verklaard hadden, zich te laten opereren, bevonden zich in de Joodse Invalide.
Kon de Joodse Raad er voor zorgen dat de operaties in een Joods ziekenhuis
plaatsvonden?
Van het onderhoud met Aus der Fünten bestaat geen verslag, evenmin

1C. J. M. Schaepman: 'Verslag betreffende de secretarissen-generaal', p. 8I (CNO /
Csg).
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